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Příloha: Klášterní náměstí –
Klosterplatz

Pocta Rudolfu
Zárybnickému

Na konci září si budeme připomínat
další z letošních smutných výročí. 
30. září uplyne 80 let od podpisu Mni-
chovské dohody. Jeden z tragických
příběhů, které se odehrály v pohnu-
tých dnech před jejím podepsáním, je
i z Hrádku nad Nisou a není obecně
známý. 16. září 1938 byl nedaleko
areálu Vulkanu postřelen příslušník
Stráže obrany státu vojín Rudolf Zá-
rybnický, jehož družstvu byla svěřena
ochrana železniční trati mezi Hrádkem
a Žitavou. Den nato Rudolf Zárybnický
v liberecké nemocnici zemřel. 

Při této příležitosti byl nedaleko
místa této tragické události odhalen
nový pomníček. 

Pokračování na straně 3

Bydlení na jednom z nejhezčích míst
ve městě

Jedním z palčivých témat města, která je potřeba řešit, je stav lokality bývalého Azylu. O tom, proč se
ho nepodařilo zachránit, už se psalo mnohokrát. Zatímco objekt č. p. 67 slouží dnes jako bytový dům,
z druhého, který měl čísla popisná 65 a 66, stojí jen torzo. Poslední kapkou bylo zřícení části střechy 
v roce 2006. Nová podoba lokality nabývá nyní konkrétnější podoby. Uvažuje se o výstavbě bytového
domu, který bude vycházet z původní podoby objektu. 

„V minulosti jsme se pokusili získat prostředky z tzv. norských fondů na výstavbu zdravotního stře-
diska, což se nám ale nepodařilo. Dnes vnímáme, že tato poloha by pro takové zařízení nebyla úplně
vhodná, o zdravotním středisku uvažujeme spíše do lokality Benaru,“ říká starosta města Josef 
Horinka. V té době byl navíc Azyl zapsán na seznamu kulturních památek, což plánování ještě více
komplikovalo. V současnosti už je památková ochrana z objektu sejmuta. I tak se ale nachází v oblasti
městské památkové zóny a jakýkoliv budoucí záměr je potřeba konzultovat s pracovištěm Národního
památkového ústavu a odborem památkové péče libereckého magistrátu. „Po jednání se zástupcem
Národního památkového ústavu Petrem Freiwilligem na jaře letošního roku můžeme počítat s tím, že
torzo č. p. 65 a 66 tzv. Azylu lze definitivně zcela odstranit. Národní památkový ústav netrvá na sanaci
stávajícího zdiva a netrvá ani na pokračování záměru výstavby zdravotního střediska,“ říká starosta
města. To umožňuje stavbu kompletně rozebrat a použitelné prvky, jakými jsou například kamenná
ostění oken a dveří, využít v nové stavbě. Stejně tak lze použít kameny např. na obvodovou zídku, která
původně byla okolo areálu, nebo na opěrnou zeď podél ulice Hradební. Ta je dnes z betonu a je rov-
něž ve špatném stavu.

Výsledkem dlouhodobých jednání je návrh bytového domu velmi blízký původní podobě objektu.
Na vizualizacích, které dnes představujeme, je patrná i parková úprava v areálu. Samozřejmě se nabízí
otázka, kde budou noví obyvatelé lokality parkovat svá auta. „Návrh počítá s parkováním v suterénu
domu, které bude přístupné zpoza Azylu. Je to nejjednodušší přístup, zároveň bude moci být realizo-
vána navrhovaná zeleň v areálu,“ vysvětluje starosta města Josef Horinka.

Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
11. schůze rady města
11. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 18. července, se zabý-
vala těmito záležitostmi:
— schválila změnu rozpočtu města 2018 č. 7. Rozpočet města 2018 po změ -

ně č. 7 má stanoven celkový objem příjmů částkou 183 343 889,29 Kč,
celkový objem výdajů částkou 323 979 638,29 Kč a salda ve výši 
140 635 749 Kč ve třídě financování

— schválila podanou žádost o dotaci z rozpočtu Libereckého kraje na
projekt „Zastávkový informační systém v Hrádku nad Nisou“, o cel-
kových výdajích ve výši 250 000 Kč, požadované dotaci ve výši 
200 000 Kč, vlastním podílu ve výši 50 000 Kč

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadatelce pro Šipkový
klub ve výši 25 000 Kč na úhradu nákladů spojených s přípravou 
16. ročníku „O pohár starosty“ a zajištěním ligové šipkové sezóny 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Chodník v Okružní ulici, a to
firmu BASLET, s. r. o., za celkovou cenu 157 518,77 Kč včetně DPH

— schválila dodavatele veřejné zakázky Rekonstrukce sociálního zázemí
sokolovny – interiér šaten, a to firmu ABCD Služby školám, s. r. o., za
celkovou cenu 319 307 s DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Odstavná plocha ZŠ Lidická, 
a to firmu Baslet, s. r. o., za celkovou cenu 667 294,43 s DPH

— schválila dodavatele slavnostního osvětlení významných prvků 
v Hrádku nad Nisou, a to firmu NBB Bohemia, s. r. o., za celkovou
cenu 117 346 Kč včetně DPH, přičemž celkové náklady na pořízení 
a montáž slavnostního osvětlení činí max. 145 000 Kč včetně DPH

— schválila dodavatele veřejné zakázky Oprava střechy – dům dětí 
a mládeže za nabídkovou cenu 214 726,60 Kč včetně DPH.

12. schůze rady města
12. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 1. srpna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila realizaci projektu Základní školy Lidická Společné vzdělá-

vání na ZŠ Lidická z OP VVV Šablony II a předložení žádosti o pod-
poru zjednodušených projektů z Operačního programu Výzkum, 
vývoj a vzdělávání při celkových předpokládaných nákladech 
1 494 500 Kč a 100% výši dotace

— schválila jako projekt roku 2018 Ovocný sad v Hrádku nad Nisou, 
přičemž sad bude umístěn v katastrálním území Hrádek nad Nisou,
na městských pozemcích č. 1742/5 a č. 1742/3, za předpokladu spo-
lufinancování projektu z finančních darů od fyzických a právnických
osob a odhadu celkových nákladů 512 800 Kč

— schválila přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí ČR – Ná-
rodního programu Životní prostředí na projekt Revitalizace části herní
zahrady při MŠ Oldřichovská ve výši 496 995 Kč a zajištěném spolu-
financování ve výši 87 705 Kč 

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt Park Cihelna Hrádek
nad Nisou – I. etapa do Výzvy MAS č. 2 na období 2017–2020 o cel-
kových způsobilých výdajích ve výši 4 238 512 Kč vč. DPH, požado-
vané dotaci ve výši 4 238 512 Kč (100 %) a nezpůsobilých výdajích
ve výši 776 395 Kč

— schválila přijetí účelové dotace ze státního rozpočtu ve výši 350 000 Kč
z Ministerstva kultury, Programu regenerace městských památko-
vých rezervací a městských památkových zón v roce 2018 na obnovu
nemovité kulturní památky: Výměna oken a dveří domu č. p. 124 (re-
staurace Camelot).

13. schůze rady města
13. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 22. srpna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila přijetí dotace ze Státního fondu životního prostředí ČR 

prostřednictvím Národního programu Životní prostředí na projekt
Revitalizace části herní zahrady při MŠ Donín, Hrádek n. Nisou, okres
Liberec ve výši 491 717 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 
86 773 Kč v souladu s Rozhodnutím o poskytnutí finančních prostředků

— schválila jako dodavatele zakázky Hrádek nad Nisou – zefektivnění
Městského kamerového dohlížecího systému ul. Nádražní–Sokol -
ská–Liberecká firmu Telmo, a. s., za celkovou nabídkovou cenu 
s DPH 308 229,35 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Hrádek nad Nisou – víceúče-
lové hřiště sídliště Pod tratí, a to společnost Profil Plus, s. r. o., za cel-
kovou cenu 2 294 721 Kč vč. DPH 

— schválila obměnu dožitých herních sestav na dětském hřišti Zlatá 
Výšina za prvky firmy SAPEKOR, s. r. o., za celkovou cenu 661 507 Kč

— souhlasila s umístěním 6 herních prvků firmy TR Antoš, s. r. o., na 
p. p. č 1734/1 v k. ú. Hrádek nad Nisou (Oldřichovská ulice) za ka-
talogovou cenu 515 439 Kč

— schválila přidělení veřejné zakázky malého rozsahu Úprava povrchu
místní komunikace Polní společnosti 1. Jizerskohorská stavební spo-
lečnost, s. r. o., s celkovou nabídkovou cenou 2 768 844,34 Kč včetně
DPH

— schválila dodavatele veřejné zakázky Částečná oprava CAS 32 T 815
(cisternový vůz hrádeckých hasičů), a to společnost ANZA, s. r. o., za
celkovou cenu 2 256 650 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky v zjednodušeném podlimitním
řízení Snížení energetické náročnosti a nástavba odborných učeben
ZŠ Lidická v Hrádku n. Nisou, a to společnost EMH stavební CZ, s. r. o.,
za celkovou cenu 28 572 880,90 Kč vč. DPH 21 % 

— vzala na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje
Václavic a Uhelné ve výši 3 714 987,44 Kč  

— vzala na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje
města ke dni 31. 7. 2018 ve výši 46 053 339,20 Kč.

Ze zasedání zastupitelstva města
7. zasedání zastupitelstva města
7. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 29. srpna, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo zveřejnění záměru prodeje pozemků v průmyslové zóně 

v Hrádku nad Nisou, označované jako „PZ NISA3point“, ve formě vy-
hlášení veřejné soutěže o nejvhodnější nabídku na uzavření smlouvy
o koupi pozemku se stanovenými podmínkami

— schválilo text smlouvy o platbě za zásah (větrnými elektrárnami) do
krajinného rázu Hrádecka v oblasti Václavic a Uhelné

— schválilo smlouvu o spolupráci při přípravě stavby mezi společností
Severočeská vodárenská společnost, a. s., a městem Hrádek n. Nisou
a příspěvek společnosti Severočeská vodárenská společnost, a. s.,
ve výši 20 % z ceny smlouvy s vybraným zhotovitelem projektové 
přípravy a související inženýrské činnosti stavby „Rozšíření těžby 
ložiska Turów – návrh opatření na systému zásobování pit nou 
vodou“ (etapa III. – lokalita Václavice), a to v maximální výši 
2 500 000 Kč.

2 z radnice

Cena Města Hrádek nad
Nisou

Jako každým rokem, i letos se budou v den státního svátku 28. října
předávat Ceny města Hrádek nad Nisou.

Své návrhy na udělení Ceny Města Hrádek nad Nisou pro rok
2018 můžete zasílat na Odbor dotací Městského úřadu v Hrádku nad
Nisou.

Cenu Města Hrádek nad Nisou uděluje Zastupitelstvo města 
Hrádek nad Nisou na základě návrhu jako ocenění za dlouhodobý
přínos či výjimečné aktivity a počiny v nejrůznějších oblastech, které
významně přispěly k rozvoji a reprezentaci města nebo k dobrému
životu obyvatel. Ocenění může být navrženému kandidátovi udě-
leno také za mimořádné počiny spojené s osobním hrdinstvím a od-
vahou.

Návrhy mohou podávat občané i spolky či jiné právnické osoby
osobně na Odboru dotací, rozvoje města a kultury, případně v po-
datel ně Městského úřadu v Hrádku nad Nisou nebo elektronicky na
e-mailovou adresu davidova@muhradek.cz. Termín odevzdání ná-
vrhů je do 12. října 2018.

Návrh musí obsahovat jméno a příjmení navrhovaného kandi-
dáta, název právnické osoby nebo kolektivu, adresu bydliště nebo
sídla navrhovaného kandidáta, obor činnosti, resp. oblast, v níž je
udělení ceny města kandidátu navrhováno, podrobné zdůvodnění
nominace a identifikaci s kontaktem a podpisem navrhovatele. 

Ocenění bude předáno v den státního svátku 28. října 2018.



Bydlení na jednom z nejhezčích
míst ve městě

Dokončení ze strany 1
Pamětníci si vybavují, že Azyl původně míval tři křídla. Částečně zděné
a částečně dřevěné kůlny byly zbourány jako první. Architekti zde 
původně navrhovali dům pro seniory. Jeho výstavbu ale město plánuje
v Oldřichovské ulici. Proto je stále otevřené, co na místě původních ků-
len bude. Pravděpodobně to ale nebude bydlení, přednost dostanou
spíše například volnočasové aktivity. To je ale, stejně jako samotný bytový
dům, otázka k diskuzi.

V souvislosti s plánovaným odstraněním torza Azylu a výstavbou 
nového objektu nelze opomenout ještě jeden důležitý fakt. A tím je 
historie města. Objekty Azylu prošly stavebně–historickým průzkumem.
Nejen odborníci se ale domnívají, že lokalita svou polohou u centra
města, navíc na mírném návrší, byla určitě využívána i před výstavbou
někdejší manufaktury. Pokud dojde k realizaci výstavby bytového domu
včetně parkoviště v suterénu, přijde jistě na řadu archeologický průzkum,
který může pomoci objasnit další dosud nejasné kapitoly z dějin města.

Vít Štrupl

39. ãíslo,
září 2018ze společnosti

Pocta Rudolfu Zárybnickému
Dokončení ze strany 1
„Bránil hranici Československé republiky, které přísahal věrnost. Pomní-
ček a zmínka o téhle smutné události je alespoň malá splátka dluhu, 
jednomu z lidí, kteří za republiku položili svůj život,“ říká Martin Půta,
hejtman Libereckého kraje, který s myšlenkou uctění památky Rudolfa
Zárybnického přišel. Žulový pomníček najdete ve Větrné ulici před bra-
nami společnosti Eftec.

Vzpomínkového aktu se zúčastnila řada osobností z řad politiků 
i ozbrojených složek. Důstojnost mu dodali profesionální vojáci i vojáci
v záloze, kteří drželi čestnou stráž. 

Po skončení vzpomínkové akce přednášel v Bráně Trojzemí Ivan Rous
na téma Druhá světová válka na Hrádecku. Audiozáznam přednášky na-
jdete na internetových stránkách města.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH

100 let – 100 stromů – Jubilejní sad
Po celé naší republice roste řada stromů, které byly vysazeny u příleži-
tosti významných výročí a dodnes nám je připomínají. Letos uplyne 
sto let od vzniku samostatného Československa. I Hrádek nad Nisou se
k oslavám připojí a přichází s vlastním projektem. Nejviditelnějším poči-
nem bude výsadba ovocného sadu tvořeného hrušněmi a švestkami. 
Za každý rok naší republiky jeden strom. Patronem sadu se může stát
každý, kdo se k oslavám jubilea naší republiky chce připojit.

Podobně byl realizován úplně první projekt roku v Hrádku nad Nisou,
díky kterému byl revitalizován městský park. Jednotlivé stromy tehdy po-
řizovaly firmy, partnerská města a obyvatelé Hrádku a zájem byl veliký.
Podobně vznikne i „stoletý“ sad v Hrádku. Opět se počítá s tím, že se 
přidají firmy, které s městem dlouhodobě spolupracují. 

Věříme, že „Jubilejní“ sad podpoří i mnoho obyvatel města. Nebude
se přitom jednat o „adopci“ konkrétního stromu, o který by se pak dárce
musel starat a sklízet jeho plody. O to se i do budoucna postará město.
Předpokládá se, že ovoce by se mohlo v budoucnu využívat třeba pro vý-
robu dárkových předmětů, které budou mít původ přímo v našem městě.

Jubilejní sad vznikne na parcelách mezi mateřskou školou Oldřichov-
ská a prostorem bývalé cihelny. Stane se tak přirozeným doplňkem za-
mýšleného přírodního parku Cihelna, o kterém píšeme na další straně.
Areál sadu bude oplocen, už kvůli ochraně před zvěří. Náklady na jeho
vysazení lehce přesahují půl milionu korun a zahrnují už i práce spojené
s výsadbou a zmíněné oplocení. 

Sad bude slavnostně otevřen 28. října v 16 hodin. Předcházet mu bude
narozeninový večer v Chrámu Pokoje, na kterém bude mimo jiné zahá-
jena výstava sta okamžiků a sta chvil z uplynulého století v našem městě.

Jak si „adoptovat“ strom?
Rozmyslete si, na kolik stromů chcete přispět.
Cena jednoho je 2 200 Kč.

Rozmyslete si, zda chcete být uvedeni na ta-
buli v sadu. Pokud ano, tak zda chcete být uve-
deni jako jednotlivec, rodina, případně manželé.

Zajděte do 1. patra městského úřadu do dveří 21 nebo 22. Tam 
s vámi sepíší darovací smlouvu a vyřídí vše potřebné.



V průběhu prázdnin věžní hodiny neukazovaly čas. Všech pět ciferníků –
čtyři na Chrámu Pokoje a jeden na kostele sv. Bartoloměje – byly 
demontovány, protože jejich stav už vyžadoval opravu. Zatímco na
Chrámu Pokoje se podařilo ciferníky z počátku 20. století zachránit, 
hodiny ve sv. Bartoloměji mají ciferník úplně nový. Při první obhlídce vy-
padal dobře, ale při demontáži se ukázalo, že je nereálné jej restaurovat.
Své vykonal nevhodný asfaltový nátěr, který dřevěné prvky uzavřel, a ty
poměrně rychle podlehly zkáze. Tu urychlil i tesařík, kterému staré dřevo
také zachutnalo. Do kostela sv. Bartoloměje proto byla vyrobena věrná
kopie ciferníků.

„Nejnáročnější na celé operaci byla demontáž ciferníků. Provádí se
horolezecky. Demontovat všechny hřebíky a nýty zabralo spoustu 
času. V hodinách Chrámu Pokoje byly hřebíky dlouhé 200 mm, navíc
zde hodně pracovala rez,“ říká Ivan Šmerda z Hodkovic, jehož firma 
res taurování ciferníků prováděla. Opravené ciferníky na Chrámu Pokoje
se vrátily k původní podobě. Opět jsou na nich římské číslice, které 
nahradily arabské, namalované až ve třicátých letech 20. století. Navíc
byly hodiny nasvíceny.

Opravy věžních hodin podpořilo město Hrádek nad Nisou.
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Obřadní síň hrádecké radnice
V posledních letech probíhá postupná rekonstrukce budovy hrádecké
radnice. Ve druhém patře na stavebním odboru a odboru investic byly
obnoveny interiéry kanceláří, rekonstruována byla elektroinstalace. 
V dalším období přijde na řadu první patro a správní odbor v přízemí.
Chystá se i rekonstrukce malé zasedací místnosti a přilehlé chodby, kde
se konají výstavy.

Slavnostním prostorem, kterým projde během života většina obyvatel
města hned několikrát, je obřadní síň. Její vybavení odpovídá době po-
řízení. Nejde přitom jen o obloukové sedačky, ale i ozvučení, osvětlení 
a další prvky. Probíhají proto první úvahy, jaká by mohla být nová po-
doba obřadní síně, aby mohla sloužit jak k vítání občánků, tak prvňá-
kům, vycházejícím žákům nebo ke svatebním obřadům a dalším slavnost -
ním příležitostem. 

Přinášíme první dva možné pohledy, které se určitě ještě budou vyví-
jet. Na sociálních sítích měly velký ohlas, a proto o ně nechceme ošidit
ani čtenáře HRÁDECKA.

Věže obou kostelů mají restaurované ciferníky

Cihelna se stane odpočinkovou
zónou

Část areálu bývalé cihelny, kde probíhala těžba hlíny pro výrobu cihel,
se stane novým odpočinkovým místem ve městě. Záměr zřízení odpo-
činkové zóny v cihelně vybrala k realizaci Místní akční skupina Podješ-
tědí, a tak je velmi pravděpodobné, že na 1. etapu realizace město získá
finanční podporu.

Areál bývalého hliniště je i dnes protkán několika pěšinami. Zároveň
je ale zarostlý náletovými dřevinami a na několika místech je množství
komunálního odpadu a hlavně pneumatik, které zde začali odkládat
lidé, kteří neznají cestu do sběrného dvora.

Záměr nepočítá s tím, že by zde vznikl nový městský park. Podobný
je spíše zpřístupněným mokřadům na Kristýně. Kácet se tedy bude jen
minimálně v trase cest a tam, kde je potřeba ubrat náletových dřevin.
Cesty budou částečně mlatové a částečně povalové. Využity budou i stá-
vající laguny, které jsou přirozeně napájeny povrchovou i podpovrcho-
vou vodou.

Počítá se i s drobným mobiliářem v podobě nezbytných odpadkových
košů a zastřešeným posezením. Po vzoru jiných podobných lokalit zde
vzniknou i dvě ohniště s posezením. Děti dostanou na hraní nízké lanové
prvky.

Areál bude přístupný ze čtyř směrů: z Oldřichovské ulice podél školky,
podél kynologického cvičiště od ulice Staré, z ulic Jílová a U Remízku.
Projekt je rozdělen do etap. V první fázi vznikne vnější okruh, aby vznikl
použitelný celek. Pokračovat se pak bude rozšiřováním chodníčků.
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Důl Turów je v provozu a počítá se s jeho dalším provozem i do bu-
doucna. Polská strana se rozhodla vytěžit hnědouhelné ložisko beze
zbytku v maximálním rozsahu, což znamená prohloubení dolu o dalších
40 metrů a hrozící úbytek podzemních i povrchových vod na české
straně. Vliv na hladinu spodní vody potvrzuje i zpracovaná studie, která
hovoří o hrozbě výrazného poklesu hladiny spodní vody a ovlivnění
vodních zdrojů v okolí. Nelze však čekat až na projev dopadů, a vystavit
tak riziku v zajištění zásobování pitnou vodou asi 30 tis. obyvatel posti-
žené lokality. Určitá opatření je potřeba provést preventivně i v případě,
že nedojde k dopadům v plném rozsahu.

Plánované rozšíření dolu
Důl Turów se v současnosti rozkládá na celkové ploše 45 km2. Plánuje se
výstavba nového bloku elektrárny za 4 miliardy zlotých, což odpovídá
asi 25 miliardám korun. Má být uveden do provozu v druhém čtvrtletí
roku 2020. Uhlí vytěžené v průběhu příštích 25 let umožní provoz elekt-
rárny až do roku 2045. Polská strana proto chce zvětšit plochu dolu až
na 55 km2. Těžba se má dál posunout k jihovýchodu, téměř k polsko-če-
ské hranici, kde jsou již prováděny skrývkové práce. Ve výhledu se 
předpokládá další prohloubení dolu. Důlní činností je na české straně
hranice postižena Hrádecká pánev s městy Chrastava a Hrádek nad Ni-
sou (v regionu působnosti Severočeské vodárenské společnosti – SVS) 
a Frýdlantský výběžek (region působnosti Frýdlantské vodárenské spo-
lečnosti – FVS). Již v 80. letech minulého století těžební činnost dolu 
Turów výrazně změnila směr proudění podzemních vod. Došlo k radi-
kálnímu snížení hladiny podzemní vody na ploše až 40 km2. Maximální
poklesy hladiny v české části Žitavské kotliny tehdy dosáhly 50 až 60 me-
trů. Kvůli těžbě se začala ztrácet podzemní voda a ubývá rovněž voda
povrchová. Týká se to téměř 30 tisíc obyvatel postižené lokality. S plá-
novaným postupem rozšíření těžby v Turowě směrem ke státním hrani-
cím hrozí další výrazné poklesy hladiny podzemní vody a ovlivnění vod-
ních zdrojů v okolí na území České republiky.

První varování – studie SVS
SVS nechala v roce 2015 zpracovat studii „Posouzení dopadů plánova-
ného rozšíření těžby ložiska Turów na zásobování pitnou vodou a likvi-
daci odpadních vod na území ve správě SVS, a. s., a návrh souvisejících
opatření“ (dále Studie), která vyhodnocuje dostupné informace a posu-
zuje vliv plánovaného rozšíření těžby dolu Turów na vodohospodářskou
infrastrukturu v postižené lokalitě v regionu působnosti SVS. Z výsledků
Studie vyplývá, že vlivem rozšíření těžby v lomu Turów bezpochyby do-
jde k ovlivnění vodních zdrojů v jeho okolí.

Odhady hovoří o nákladech ve výši přes 2 miliardy
Přesnější údaje k finančním nákladům vzejdou až z projektové dokume -
n tace. Orientačně však o nákladech hovoří Studie, která uvádí náklady
pro celou dotčenou oblast ve výši 2,136 mil. Kč (týká se tedy rovněž ob-
lasti Frýdlantska), na naši část území připadají náklady cca. 800 mil. Kč.

Postoj SVS je takový, že finanční prostředky musí poskytnout ten,
který svou činností nutnost realizace opatření vyvolal, tj. polská strana.
SVS není tím partnerem, který by se mohl proplacení vyvolaných inves-
tic po polské straně dožadovat. Proto při hledání východisek z hrozící si-
tuace, kterou nezavinila česká strana, úzce a koordinovaně spolupracují
zástupci vodárenských společností SVS a FVS, starostové měst Hrádek
nad Nisou a Chrastava, hejtman Libereckého kraje, jakož i pracovníci
obou gesčních ministerstev (Ministerstvo zemědělství ČR a Ministerstvo
životního prostředí ČR). Výsledkem soustředěného tlaku a společného
postupu bylo jmenování pracovní skupiny na vládní úrovni k uvedené
problematice s cílem připravovat materiály pro členy vlády a návazně
ustanovení česko-polské expertní skupiny, kde odoborníci z české i pol-
ské strany hledají návrh řešení. 

Jednání mají první výsledky
Po dlouhodobém společném snažení byl na konci května letošního roku
schválen nový podprogram MZe ČR 129 304 – „Podpora projektové 
a inženýrské přípravy navržených opatření k řešení dopadů plánovaného
rozšíření těžby polského hnědouhelného dolu Turów na české území“. 

Přestože podmínky nakonec plně nedosahují potřebných parametrů,

jde o významný příspěvek státu k zajištění přípravných prací. Pravidla 
týkající se tohoto podprogramu počítají s alokací 60 mil. Kč na podporu
přípravy u vybraných opatření, s tím, že příjemcem podpory mohou být
SVS a FVS, nikoliv obce, a výše podpory je omezena na 70 % z uznatel-
ných nákladů. 

Mezi podporovaná opatření jsou přitom zařazena pouze vybraná
opatření ze Studie, konkrétně opatření týkající se zásobování pitnou vo-
dou – zatěžovací stav I. a II. Z opatření, jejichž nositelem je SVS, jsou to
konkrétně. 
— LI032569 Liberec, Machnín ÚV – rekonstrukce (opatření I.a dle Stu-

die – opatření na zdrojích vody)
— LI020130 Hrádek nad Nisou, Turów – zásobení vodou (opatření I.b 

a I.e dle Studie – opatření na hlavních dopravních trasách a doplnění
akumulace)

Na srpnovém jednání představenstva SVS bylo projednáno zadání vý-
běrových řízení (VŘ) na zajištění projektové a inženýrské přípravy výše
uvedených opatření. 

V rámci opatření „LI020130 Hrádek nad Nisou, Turów – zásobení 
vodou“ se jedná o opatření na dopravních trasách, kdy dojde k rekon-
strukci, respektive zkapacitnění přívodních řadů mezí ÚV Machnínem 
a Uhelnou a zvětšení akumulace VDJ Chrastava – Sv. Jan Nový. Objekt
vodojemu bude nově rozhodujícím vodojemem v celé severozápadní
větvi oblastního vodovodu, ze kterého se bude rozvádět veškerá pitná
voda pro zájmovou oblast. 

V rámci opatření „LI032569 Liberec, Machnín ÚV – rekonstrukce“ se
jedná o rekonstrukci zdrojové oblasti a vlastní ÚV Machnín. Zdrojem
vody je podzemní voda z vrtů MA-1 až MA-4 s kapacitou cca 45 l/s. 
Z důvodů dosažení návrhové kapacity vrtů je nezbytná výměna stávají-
cích výtlačných potrubí PE d160 a PVC d225 v celé délce. U objektů 
u vrtů bude provedeno nové vystrojení vrtů. 

Dále se připravují opatření, jejichž nositelem jsou města Hrádek nad
Nisou a Chrastava. Jedná se o:
— opatření na místní vodovodní síti – Hrádek nad Nisou – Václavice (opa-

tření I.c dle Studie, nositel město Hrádek nad Nisou)
— opatření na místní vodovodní síti – Chrastava – Horní Vítkov (opatření

I.d dle Studie, nositel Chrastava).
U těchto opatření jsou nyní podepisovány smlouvy o spolupráci, které

byly projednány představenstvem SVS, a. s., a zastupitelstvy měst Hrádek
nad Nisou a Chrastava. Tyto smlouvy umožní, aby mohla být využita
podpora z dotačního programu MZe ČR pro dokončení projektové a in-
ženýrské přípravy, kterou již města Hrádek nad Nisou a Chrastava s při-
spěním Libereckého kraje začaly a dotáhly do územního rozhodnutí. 

Předpokládáme, že výběrová řízení na zhotovitele projektové a inže-
nýrské přípravy u všech uvedených opatření by měla proběhnout ještě
v tomto roce. Následná realizace opatření potom samozřejmě závisí na
výsledku dále probíhajících jednání se státem o financování.

Aktuální informace k řešení zásobování pitnou vodou
v souvislosti s rozšířením polského dolu Turów
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Další ročník mikroregionálních oslav letos hostila Chotyně, obec, jejíž 
starostka je zároveň předsedkyní celého mikroregionu. Vyšlo krásné po-
časí. Navíc se Chotyně může pochlubit sportovním a parkovým areálem
rozloženým podél břehu Nisy. Prostředí v těsné blízkosti sokolovny s ven-
 kov ním hřištěm, pěšinami, trávníky, remízky i šumící řekou poskytlo akci
velice příjemné zázemí, které dokázalo celou událost ještě více pozved-
nout.

Oslavy opět zdaleka netvořily jen kulturní akce. Celá akce si klade za
cíl především upevňovat kontakty a spolupráci obyvatel sdružených
obcí. Sobota tak přinesla sportovní zápolení, jednotlivé obce představily
své zajímavosti i ukázky tradičních výrobků. Nechyběla technika dobro-
volných hasičů i prezentace dalších místních spolků. Z pódia k tomu
všemu zahrály skupiny 20 deka duše, Team revival a především u mladší
generace oblíbený Sebastian. Nezapomnělo se ani na děti s řadou atrakcí.
Spolu s tatínky mohly například obdivovat schopnosti rádiem řízených
aut nebo prozkoumat požární auta. Vedle moderních také vzácný expo-
nát zásahového nákladního vozu Mercedes Benz, který sem dorazil 
z Muzea hasičské techniky v Chrastavě.

Starostové obcí též společně zasadili v jihovýchodní části parku lípu
jako připomínku stého výročí republiky.

Divadelním představením Blbec k večeři začal hrádeckým divákům kul-
turní podzim. Do DK Beseda se po sedmi letech vrátili Josef Carda a Ru-
dolf Hrušínský, kteří zde už hostovali s komedií Nebyla to Pátá, byla to
Devátá. I představitel hlavní role Václav Vydra už v Hrádku před sedmi
lety hrál, tehdy v představení Turecká kavárna. Josef Carda přichází na
pozvání na večeři, kde má ostatním hostům nevědomky posloužit 
k zábavě jako největší blbec. V průběhu večera ovšem nastává několik
zvratů, za nimiž stojí právě onen host, který se v dobré víře snaží svému
hostiteli jen pomáhat. A divák brzy nabývá dojmu, že blbcem je nako-
nec úplně někdo jiný.

Námět, který byl i několikrát zfilmován, dokáže pobavit, ale i přimět 
k zamyšlení. Až do konce se bavilo i publikum v Hrádku.

Dalším představením, které je na podzim do DK Beseda nachystáno,
je slavná komedie Caveman. Jde o one-man show, která dokáže bavit di-
váky po celém světě. Stejně tak je tomu u české varianty. Vstupenky na
Cavemana jsou již v prodeji.

Hrádecká country sešlost
Hrádecká Country sešlost si přízeň svých posluchačů buduje již 11 roč-
níků. V druhé polovině prázdnin pravidelně nabízí návštěvníkům nejen
z Hrádku nad Nisou pečlivě sestavený výběr kapel vždy alespoň malinko
okořeněný doprovodným programem. Letos zaplněnému hledišti 
zahráli z korby náklaďáku domácí a zároveň pořádající Vobuty spolu 
s KTP, Blueyes, Nudličkami a skupinami Namoll a Naboso.

Výstava keramiky z Boleslawiece
Město Boleslawiec, které se v posledních dvou letech stalo pro Hrádek
nad Nisou partnerem pro realizaci několika projektů mezi městy i mezi
spolky a školami, je známé výrobou keramiky. Obliba zvláště modře zdo-
bené keramiky překračuje daleko hranice Polska. 

V Bráně Trojzemí máte možnost si ještě do poloviny října prohlédnout
nejen onu modře zdobenou keramiku, ale i řadu jiných vzorů. Výstava
představuje sdružení keramických obcí Z Boleslawiece, a to včetně his-
torie výroby keramiky.

Výstava se koná při příležitosti dokončení rekonstrukce podstávko-
vého domu Koník na Žitavské ulici a připojení se ke Stezce řemeslných
tradic Via Fabrilis. Je realizována v rámci projektu Hrádek n. N. a Bole -
 slawiec na cestě starých řemesel (CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_012/0000912),
který je spolufinancován z prostředků Evropské unie v česko-polském
programu „Interreg V-A Česká republika – Polsko“.

Oslavy mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko

Do Besedy se vrátil Václav Vydra s Rudolfem Hrušínským
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Podle kalendáře už léto pomalu končilo, i když teploty tomu v září ještě
neodpovídaly. Zemědělci letos měli díky počasí sklizeno o pár týdnů
dříve než v předchozích letech. Druhá sobota v září patřila Hrádeckým
dožínkám a díkůvzdání za úrodu. 

A jaká byla letošní úroda? Ing. Vladimír Tichý, předseda představen-
stva zemědělského podniku Agro Chomutice, uvedl, že letos asi o 25 %
nižší než v loňském roce. Nejde přitom jen o obiloviny. Dlouhotrvající
sucho se odrazilo i v menší produkci pro krmení. Agro Chomutice 
každým rokem při dožínkách vystavuje kromě zemědělské techniky také
dvouměsíční telátka. Na farmě v Hrádku ale mají dalších 450 krav a ty je
potřeba krmit i v zimě. A to může být do budoucna problém, pokud se
bude podobný průběh léta opakovat. Agro Chomutice na Hrádecku
hospodaří na 1 375 hektarech půdy a kromě pšenice a ječmene se zabý -
vá také pěstováním kukuřice, řepky a vojtěšky. 

Lépe jsou na tom oproti loňsku zahrádkáři. Ovoce se urodilo mnohem
více než v loňském roce. To hrádečtí letos přišli na dožínky s novinkou:
vyzkoušeli si zorganizovat floristickou soutěž. Žáci z hrádeckých základ-
ních škol a jedna paní učitelka pod vedením zkušené květinářky soutě-
žili ve vazbě květin. Soutěž se povedla, a tak je možné, že by se v dalších 
letech mohla stát tradicí. Hotové květiny byly na dožínkách vydraženy 
a výtěžek zahrádkáři věnovali Ostrovu života.

Zahrádkáři připravili také ukázku mlácení obilí pomocí cepů. Čerstvě
vymlácená zrnka pšenice z hrádeckých polí, tříkilový ručně vyrobený
bochník chleba z hrádecké pekárny Karla Endlera a dožínkový věnec 
vyrobený ženami z Kabinetu Trojzemí potom hrály hlavní roli v poděko-
vání za letošní úrodu.

Zatímco kulturní program sledovali spíše dospělí, děti procházely
osmi stanovišti dožínkového ekodne, vozili se na traktůrcích a závodily
mezi balíky slámy. 

Hrádecké dožínky byly podpořeny Evropskou unií z prostředků Evrop-
 ského fondu pro regionální rozvoj z Programu spolupráce na podporu
přeshraniční spolupráce mezi Českou republikou a Svobodným státem
Sasko 2014–2020 v rámci realizace projektu Hrádek nad Nisou – Oybin –
kulturní léto 2018.

Hrádecké dožínky
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Hrádecké slavnosti a Bartolomějská pouť jsou tradičně zahajovány v Chrámu
Pokoje výstavou Hrádecký štětec. Opět se při ní představili výtvarníci z Hrádku 

a okolí, kteří se sice svojí tvorbou neživí, ale jejich díla vyvolávají obdiv a potěšení.

K pátečnímu večeru patří koncert semilské kapely SVR, která má v Hrádku 
početné publikum. Píseň Pražský démon pak tradičně spolu s kapelou zpívá také

starosta Josef Horinka a místostarosta Pavel Farský a nenechává si ji ujít ani 
hejtman Martin Půta, který kdysi s touto písní na podiu začínal.

Trialovou show pořádá každým rokem hrádečák Honza Sladký, sám aktivní 
jezdec. Domácí Teodor Šimáček se svými kousky na koloběžce celé show dodává

hodně adrenalinu. Podruhé byl hostem také Pavel Balas se svou motorkou.
Mistrem rovnováhy je Márk Fábián, který na jednokolce nejen skáče, ale jak opět

předvedl, ani přejetí úzké slackline pro něj není problémem.

Skupina Čechomor slaví narozeniny a do Hrádku přijela v sestavě s dechovkou
Kumpanovi muzikanti. Aplaudovalo jí zaplněné náměstí.

Ani přicházející soumrak nezastavil hrádecké mažoretky a jejich cvičení s hůlkou.

Špejbls Helprs přijeli do Hrádku podruhé se svým věrným podáním hitů 
australské legendární kapely AC/DC.

Neděle začínala mší svatou k poctě sv. Bartoloměje, který je patronem města 
a katolického kostela. Hostem byl generální vikář litoměřické diecéze 

Mons. Martin Davídek.

Ohlédnutí za Hrádeckými slavnostmi



Generální vikář po mši svaté požehnal restaurovaným sochám před kostelem 
sv. Bartoloměje a také nově opraveným hodinám ve věži.

Mistříňanka přijela zahrát hlavně starší generaci. Zaujala nejen dobrou muzikou,
ale také kroji z Kyjovska.

Kapela UDG si připravila show v podobě bicí soupravy umístěné do publika. 
A jedna odvážná bubenice se našla…

Závěr slavností jak se patří! Nic jiného ke koncertu Monkey Business plnému
energie nelze dodat.

99. ãíslo,
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Je to již šest let, co se v Hrádku koná závod horských kol Bike Babí léto.
Na Kristýnu se přestěhoval z Chrastavy. Našel zde výborné zázemí, 
kulisu Lužických hor, zajímavé trasy. Postupně se přidávali noví účast-
níci, což je pro pořadatele motivující i zavazující. Letos, pokud započí-
táme i dětské kategorie, do Hrádku přijelo 504 sportovců. 

Program započal závod dětí pod názvem Decathlon dětské Babí léto,
jehož se zúčastnilo 93 dětí v osmi kategoriích. Ten byl stejně jako 50km
trasa předposledním závodem seriálu Haven MTB series. Poté byl sta-
rostou města Hrádek n. N. Josefem Horinkou odstartován hlavní závod
na 30, 50 a 80 km s 411 účastníky na startu. Ve startovním poli nechyběl
absolutní vítěz loňského ročníku Michal Vlášek (Kellys Bike Ranch team),
který dal letos ovšem přednost závodu týmových dvojic. Nejlepší závod-
níci z obou tras se drželi pospolu až do dělení tratí, z něhož se oddělili
bikeři z osmdesátky směrem k Panenské Hůrce, zatímco padesátkaři po-
kračovali ke Zdislavě a začali se stáčet zpět ke Kristýně.

V čele závodu na 50 km se ještě 15 km před cílem pohyboval Jiří Šorm
(Aerotec Sport Team) o téměř 2 minuty před Janem Brňákem. Ten ovšem
jeho náskok na posledních deseti kilometrech výrazně stahoval, vítězství
nakonec Šorm uhájil v těsném dojezdu o 4 vteřiny. O minutu a půl později

dojel na třetím místě osamocený Zbyňek Růžička. Osmdesátikilometro-
vou trasu pojal zcela suverénně Tomáš Vagenknecht (Aerotec Sport
Team), jenž svůj náskok z mezičasu navýšil na pět minut před druhým
Petrem Javůrkem a třetím Josefem Černým.

Třicetikilometrová trasa dělila přední závodníky v cíli dokonce v roz-
mezí setin. Vítěz Lukáš Procházka (Bitters Superior Cyklofit Team) sice
vyhrál o 16 sekund, za ním se však dle cílové fotografie seřadili J. Srbek,
M. Klaus a T. Málek. Mezi ženami ovládla 50km trasu Eliška Šulcová 
(Bicykl Team Ústí nad Labem), na 80 km nadělila Jana Málková dalším
ženám v pořadí 19 minut. Mezi závodníky se neztratila ani dvacítka hrá-
deckých cyklistů.

Letošní prašný ročník byl díky dlouhodobě tropickým teplotám
opravdu extrémně náročný, a to i přes zkrácení tras. Přinesl několik zra-
nění, řadu odstoupení a velkou spoustu defektů. 

Hrádecký triatlon podesáté
Závod, který se koná vždy první neděli v září, se letos dočkal už svého
desátého pokračování. Pokud tedy bereme v potaz jen jeho „novodo-
bou“ historii. V roce 2009 se Stanislav Dvořan, ředitel hrádeckého triat-
lonu, rozhodl, že s partou kamarádů a známých po osmileté přestávce
naváže na původní hrádecký triatlon, který se konal třináctkrát a jeho
hlavou tehdy byl Jiří Novák. 

Samotná myšlenka obnovení triatlonu by nebyla úspěšná, nebýt sou-
stavné práce na organizaci a neustálé snaze pořadatelů závod posouvat
na vyšší úroveň. Dnes má Triatlon Hrádek nad Nisou své stálé místo v ka-
lendářích závodníků všech výkonností, přijíždějí, ať je vedro, nebo zima.
Letošních více než 350 účastníků to opět potvrdilo. Jsou mezi nimi do-
konce tři, kteří závodili na všech deseti ročnících!

Letos v hlavním závodě obstál v konkurenci a loňské vítězství obhájil
Ondřej Petr závodící za Active Tour Mandavan, těsně před domácím 
Pavlem Jindrou (Multisport Team) a Tomášem Jiránkem (Lawi Team).
Mezi ženami z roku 2017 obhájila vítezství německá závodnice Maria
Dönning před Lucií Dospělovou (Active Tour Mandavan) a Eliškou Gre-
gorovou (Triatlon Jablonec). Velmi obsazený byl závod žákovský, kde
mezi 71 závodníky zvítězil Jonáš Hellmich (TJ Bižu Jablonec) a v dívkách
Adéla Chmátalová (LBS Sport Team).

Bike Babí léto s rekordní účastí
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Mašinka o prázdninách
Během léta jsme se mnozí vydali na dovolenou, na výlety, setkávali jsme
se s přáteli, grilovali jsme, zašli na Kristýnu anebo jsme jiným způsobem
využívali čas, při kterém jsme si mohli odpočinout. Proto i Klub pro rodi -
če s dětmi Mašinka připravil pro rodiny letní jízdní řád.

První letní vyjížďkou byla týdenní rodinná dovolená s Mašinkou v Če-
skosaském Švýcarsku. Na týden se nám stala domovem Eko farma kemp
Valdek, ze které jsme se vydávali do okolí. Mašinka se tak dostala i na
vodu během výletu v soutěskách řeky Kamenice. Odpočívala na maleb-
ném koupališti v Mikulášovicích, kde to bylo „na ostří nože“. Respektive
jsme se do Mikulášovic jeli podívat na ostří nožů z místní továrny Mikov.
Pro rozmazlení našich chuťových buněk jsme vyjeli do Staré hospody 
v Doubici. Děti se pak vydaly do pohádky mezi dřevěné sochy, které
jsou součástí areálu místní hospody. Výlety do skal, rodinné soutěže, zví-
řátka z místní farmy, obrovské dětské pískoviště, o kterém si rodiče my-
sleli, že je to hřiště na volejbal, místní kuny, které zabavily tatínky opra-
vou auta,  a mnoho dalšího jsme mohli prožít během jednoho týdne.
Skvělá parta pak byla zárukou pohodové dovolené.

Během léta pak vyjížděla Mašinka z Hrádku nad Nisou na jednodenní
výlety. Byli jsme se tak podívat na Mravenčí stezku do Bedřichova, zajeli
jsme za zvířátky do Tierparku v Žitavě, navštívili jsme i obra Máze v Roz-
stání, pohráli si ve Westparku v Žitavě a na závěr dojela Mašinka s mašin -
kou na Oybin.

Mašinka se opět rozjede 13. září dle pravidelného jízdního řádu. Ve
čtvrtek se těšíme na rodiny s dětmi od 3 do 6 let od 9:30 a v pátek ve
stejný čas na rodiny s dětmi od 0 do 2 let. 

Práce s rodinami je podpořena městem Hrádek nad Nisou, Liberec-
kým krajem a Ministerstvem práce a sociálních věcí. To nám pomáhá 
rodinám nabízet komplexní služby. 

Tábor s Vagónem
Letošní tábor byl trochu jiný než obvykle, kdy jsme stavěli tábor na ze-
lené louce. Tento rok jsme jeli na zámek Depold v Kanicích u Domažlic.
Jakmile se člověk dozví, že spí na zámku, tak si snadno představí postel
s nebesy, obrovské komnaty, kapli, sklepení, obrovskou zahradu, kašnu
a mnoho jiného. To vše tam skutečně bylo. Velká zahrada s kašnou a sta-
letými stromy, sklepení, kaple, obrovské komnaty, dokonce i trampolína
přes celou komnatu. Jen ta postel s nebesy byla pouze na nádvoří, kde
jste se mohli koukat na nebe. A všechno ostatní vypadalo tak trochu 
jinak, než si mnozí představovali. Ale to je u zámků, které procházejí 
rekonstrukcí, normální. Takže to bylo úplně jinak, než by se mohlo zdát. 

Nicméně to dalo vedoucím příležitost rozvinout představivost. Třeba
jako to, že se Kanicemi přehnala fronta nepřátelských vojsk. V suti nale-
zené rádio se podařilo opravit. Díky tomu jsme mohli přijímat zprávy 
a dozvědět se o nutnosti tvorby zásob, nařízení o zatemnění, o potravi-
nových lístcích a nutné evakuaci. 

Starý zámek má své kouzlo a možnost jej prozkoumat od sklepa až na
půdu je velké dobrodružství. Každý jsme si přivezl spoustu zážitků a ro-
dičům marmeládu, kterou děti navařily.

Prázdniny s Jednotou bratrskou



Již tradičně se o posledním víkendu konala v Domě chovatelů výstava
drobného zvířectva, a to v rámci Bartolomějské poutě. V loňském roce
jsme slavili 70 let založení spolku a v tom letošním jsme si slavnou 70 zo-
pakovali. Sedmdesátiny slavíme nadvakrát z důvodu neslavné srpnové
velké povodně v r. 2010, kdy spodní náměstí s přilehlými ulicemi bylo
zaplaveno ničivou vodou, která sahala až do výše dvou metrů. Trvalo
celý rok, než členové spolku dali celý objekt opět do pořádku. Letošní 
výstavy se zúčastnilo přes 60 vystavovatelů, kteří vystavovali králíky, ho-
luby, hrabavou a vodní drůbež i okrasné ptactvo. Návštěvníci tu zahlédli
také morčata, myšky, berana i vietnamská a bílá selátka, která byla sou-
částí tomboly. V té bylo jako už tradičně přes 1 000 cen. Výstavu letos
zhlédlo přes 1 700 návštěvníků, což považujeme za veliký úspěch.   

Chceme poděkovat všem sponzorům, kteří přispěli finančním nebo
materiálním darem do naší tomboly. Poděkování patří také všem ženám,
které vede pí. Jitka Tvrdíková a které nás zásobují svými výrobky, na
nichž pracují po celý rok.

Touto cestou také děkujeme městu Hrádek nad Nisou za granty, které
náš spolek získal jak na výstavu samotnou, tak i na instalaci topení ve
spolkovém bytě. Ze dvou využitých podprogramů byl hrazen materiál
na výstavu a hlavně voliéra pro králíky, kde se umístila králičí rodinka,
která měla velký ohlas hlavně u dětí.

Výstava byla uspořádána pod názvem „Jubilejní výstava drobného
zvířectva – Memorial Zdeňka Janečka“. Na počest dlouholetého chova-
tele králíků se letos předával první putovní pohár Zdeňka Janečka, který
v tomto roce odešel do chovatelského nebe. Vzhledem k tomu, že jsem
tohoto pána, o kterém jsem ale často ve spolku slýchávala, neznala, dám
zde prostor jeho letitému příteli Pavlu Simadlovi a jeho vzpomínce na
kamaráda. Jenom ještě dodám, že 1. ročník „Memoriál Zdeňka Janečka“
získal hrádecký chovatel králíků př. Karel Arnold st. 

Za sebe děkuji všem svým kolegům chovatelům z našeho hrádeckého
spolku za profesionální přípravu na výstavu, která je vždy velmi náročná.
Děkujeme starostovi města Mgr. Josefu Horinkovi, že nám věnoval svůj
čas a slavnostně předal ocenění chovatelům.

Př. Zdenka Brodská, Předsedkyně spolku ZO ČSCH Hrádek nad Nisou

Vzpomínka na kolegu
Zdeněk Janeček vstoupil do spolku chovatelů již v r. 1960 a ukončil své
členství z vážných zdravotních důvodů v r. 2011. Roku 1962 si vyměnil
menší městský byt s panem Antonínem Pelcem za byt v chovatelském
domě, neboť ten nebyl členem spolku.

Hned po vstupu do ZO se stal členem výboru jako propagační refe-
rent. Později byl zvolen hospodářem ZO a tím byl až do skončení byd-
lení v chovatelském domě. V chovatelském zařízení měl však své králíky
(anglické strakáče) př. Alois Janeček, který byl městským zahradníkem 
a členem spolku od r. 1956. Zdeněk si proto přistavil z levé části zahrady
další zařízení jak pro králíky, tak i pro okrasné ptactvo a voliéry pro drů-
bež a chov okrasných bažantů. 

Začínal s králíky Českými strakáči, které choval asi 3 roky, a také s Daile -
naary. Potom se mu zalíbily činčily malé, u kterých zůstal až do r. 2010.
Díky kamarádovi Manfredovi ze Žitavy získal kvalitní chovné husy, 
po kterých měl dále výborné odchovy. Proto také na různých výstavách
sklízel úspěchy v podobě čestných cen i několik pohárů. 

Jako funkcionář v ZO byl také jedno volební období vedoucím od-
boru králíků a po dvě volební období předsedou ZO. Díky jeho aktivitě

ve výstavní činnosti a propagaci v chovatelství získal postupně všechny
tři stupně „Za zásluhy v chovatelství“ a navíc ještě dvakrát „Čestné uzná -
ní“ od ústředního výboru Českého svazu chovatelů v Praze.

Nejen v našem okrese, ale i do sousedního Saska, nám svým autem
vždy ochotně vozil králíky na výstavy různého stupně. Proto náš odbor
králíků, ale i odbor drůbeže, patřil vždy mezi nejlepší v libereckém okrese.

Takový chovatel si zajisté zaslouží, abychom mu jako dík za příklad-
nou činnost pro chovatelství a za propagaci naši ZO uspořádali po dobu
pěti let „memoriál“ pouze pro členy odboru králíků v naši ZO Hrádek
nad Nisou. Soutěžit se bude o nejlepšího králíčka bez rozdílu pohlaví, 
z vlastního odchovu. Pokud někdo získá pohár v období pěti let třikrát,
stane se jeho majitelem. Př. Pavel Simandl
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Proč v sanitce nemusí být
vždy lékař

„Ale vy nejste lékař! Čekali jsme lékaře. A to mi ani nedáte prášky nebo
nenapíšete recept?“ I s takovými reakcemi se dnes bohužel pracovníci
zdravotnické záchranné služby setkávají. A nejsou to případy ojedinělé.
Mnozí lidé si bohužel stále záchranku zaměňují za lékařské služby v po-
hodlí domova.

Záchranář je ale označení pro člověka, jehož úkolem je zachraňovat
osoby, zvířata i věci před nebezpečím nebo poškozením. Hlavním úko-
lem záchranářů je zachraňovat lidské životy. Sanitka není zmenšená 
nemocnice, ba ani laboratoř, nedisponuje diagnostickými přístroji, jako
je ultrazvuk, rentgen, CT a další technikou, kterou lékař potřebuje k přes-
nější diagnostice problému. I léky, které jsou v sanitce k dispozici, mají
poměrně omezený charakter a není jich mnoho. Téměř všechny jsou 
navíc určeny k injekční aplikaci, aby jejich nástup byl co nejrychlejší.
Podporují životní funkce, tlumí bolest, uklidňují. Záchranář ani lékař
Zdravotnické záchranné služby nemůže odejít od pacienta a nechat mu
krabičku léků, nedisponuje ani recepty, kde by mohl léky předepsat. 

Zdravotnická záchranná služba je přednemocniční péče – jejím hlav-
ním posláním je tedy záchrana života a primární ošetření, v případě 
potřeby pak následné předání lékařům v nemocnicích, kteří již mají 
potřebné diagnostické možnosti, přístroje a možnosti léčby.

Proč tedy v sanitě nemusí jezdit lékař? V rámci přednemocniční péče
není tak velký rozdíl, zda k vám přijede lékař či zkušený záchranář, oba
se budou snažit udělat to nejlepší, co v danou chvíli mohou. Zdravotnic-
ké ho nelékařského personálu je na záchrance nejvíc, pracují zde zdravotní
sestry se specializací a zdravotničtí záchranáři, tedy absolventi bakalář-
ského studia nebo absolventi tříletého studia na vyšší odborné škole.

Pokud k pacientovi přijede sanita bez lékaře, posádka má vždy možnost
(v některých případech povinnost), s ním situaci telefonicky konzulto-
vat. Lékařů na Zdravotnické záchranné službě pracuje méně a vyjíždějí
za pacienty pouze v případech, kdy má jejich přítomnost opodstatnění.
Operátoři na tísňové lince navíc situaci u všech případů vždy sledují a ve
spolupráci se záchranáři vyhodnocují a mají možnost lékaře v případě
potřeby vyslat na místo.

Letošní letní měsíce byly pro Zdravotnickou záchrannou službu velmi
náročné. Každá z třiceti posádek ve službě za svou dvanáctihodinovou
směnu vyjížděla k pacientům v průměru devětkrát.

Výstava u chovatelů



Policie informuje Podvody páchané na
seniorech jsou poměrně latentní trest -
nou činností. Okradení se stydí a ra-
dě ji se s událostí nesvěří, a to ani 
v rámci rodiny. Pachatelé jsou čím dál

sofistikovanější, nezanechávají za se-
bou žádné stopy a pro kriminalisty je

těžké je dopadnout. Hlavním důvodem,
proč si pachatelé vybírají starší osoby, je ten,

že senioři jsou osamělí, dobrosrdeční a důvěřiví.
Rádi a pozorně naslouchají, mají minimum kontaktu s okolím, jsou
méně ostražití, tělesně slabší, a proto se i hůře brání jakémukoliv útoku.
Podvodníci zacházejí tak daleko, že se nejen dostávají do blízkosti seni-
orů, ale i do jejich obydlí, kde je násled ně připraví i o celoživotní úspory.
Jsou velice výřeční, na první pohled působí sympaticky a jsou schopni
bez problémů navazovat kontakty. Své podvody mají velice dobře při-
pravené. Pracují i ve skupině dvou až tří osob, a pachatelkami bývají 
i ženy. Nelze říci, že by se jednalo o nevzdělané jedince, pachatelé mají
intelektuální schopnosti, snaží se působit vzdělaně, používají slova, kte-
rým senioři nerozumí. Tito pachatelé jsou schopni rychlé improvizace,
přizpůsobí se okamžitě situaci, dokáží odhadnout svoji oběť a snadno si
získávají důvěru. 

Co mají pachatelé společného, jsou opakující se legendy, se kterými 
bývají stále úspěšní.

– VRÁCENÍ PENĚZ či požadování NEDOPLATKU za různé energetické
služby – voda, plyn, elektrika. Zde bychom rádi upozornili, že žádná
energetická společnost nevybírá ani nevrací peníze v hotovosti! Nikdo
vám domů žádný přeplatek za energii nepřinese a nikdy za tyto služby
neplaťte nikomu v hotovosti u vás doma! Nejčastěji v těchto případech
jde podvodníkům o to, aby viděli, kam si jdete pro peníze a poté se vám
snaží vloudit do domu, pod záminkou že potřebují na toaletu či požá-
dají o vodu.  

– PŘEPSÁNÍ SMLOUVY – pachatelé se vydávají za pracovníky energetic-
kých společností, přichází s tím, že za tento přepis smlouvy musíte za-
platit. Nic neplaťte v hotovosti a nikoho si domů nepouštějte! O případ-
ných změnách ve smlouvách se poraďte s rodinou, příbuznými, sousedy
a podobně. Nikdy se nenechte donutit cokoliv okamžitě podepsat! Po-
žádejte o čas na rozmyšlenou. 

Další trik podvodníků je opisování stavu vodoměru, plynoměru apod.
V těchto případech si ověřte, že se opravdu jedná o pracovníka energe-
tické společnosti. To, že má cizí osoba na sobě montérky s nápisem firmy
ještě neznamená, že se nejedná o podvodníka. Nechte si přes kukátko
dveří nebo přes pootevřené dveře zabezpečené bezpečnostním řetíz-
kem předložit služební průkazy pracovníků uvedených společností a pří-
padně si jejich totožnost ověřte u konkrétní společnosti. Jistě máte 
i možnost stav měřáku napsat na lísteček a dotyčným ho předat u dveří,
případně zatelefonovat nebo poslat mailem do příslušné firmy. Další
možností je, pokud se energetici ohlásí předem, požádat někoho z rodiny
nebo souseda, aby v době, kdy má cizí osoba přijít, byl s vámi doma. Vaší
povinností není pustit do bytu cizí osobu! 

– VNUK či KAMARÁD NĚKOHO Z VAŠÍ RODINY – zde je jejich nejčas-
tější „pohádkou“ to, že někdo z rodiny měl dopravní nehodu, porou-
chalo se mu auto, ztratil peněženku, zastavili ho policisté a podobně, on
u sebe nemá peníze, a tak si poslal kamaráda za vámi, abyste mu po-
mohli. Onen kamarád je však podvodník. 

V těchto případech velmi často pachatelé kontaktují osoby telefo-
nicky, přes pevnou linku. V současné době mají pevné linky především
starší občané, a tak si podvodníci v telefonních seznamech hledají osoby
například i podle archaických jmen (například Anežky, Boženy, Marie
apod.). V seznamu samozřejmě zjistí i adresu, kam za vámi následně 
přijdou. Jsou známy případy, kdy se senior zeptá „To jsi ty, Jiříku?“ a pa-
chatel pohotově odpoví, že ano nebo se sám pachatel zeptá „Ahoj babi,
hádej, kdo volá?“…. 

Zde máme několik rad:
— Nikdy vy sami nesdělujte nikomu cizímu jméno svého příbuzného, na-

opak se zeptejte vy jeho na jméno a příjmení údajného příbuzného,
který má být v tísni.

— Pokud podvodník zazvoní u vašich
dveří nebo vás potká před domem,
nikdy ho nezvěte dovnitř do domu
nebo bytu. Řekněte mu, ať počká
venku, a pokud máte tu možnost,
spojte se telefonicky s tím, komu
máte údajné peníze poslat. Pokud se
mu nedovoláte, zkuste kontaktovat 
někoho z rodiny. 

— Pokud i tam budete neúspěšní, v žádném pří-
padě vám nedoporučujeme cizím osobám předávat peníze! Dbejte 
i na to, abyste nenechali pootevřené dveře, aby vám zloději nevnikli
do domu. Podvodníci se snaží, abyste podlehli stresu a iluzi, že někdo
z rodiny nebo rodinný přítel je v obrovských problémech a tlačí vás 
k vydání jakékoliv finanční hotovosti. Nedejte se! 

– PODOMNÍ PRODEJCI. V Hrádku nad Nisou je podomní prodej 
zakázaný. Když se vám někdo bude snažit cokoliv prodat, můžete kon-
taktovat státní policii na lince 158 nebo i městskou policii na lince 156.
Obě tyto složky mohou prodejce pokutovat, neboť se prodejci dopouští
přestupku porušení místní vyhlášky. Podvodníci v těchto případech 
nabízejí široký sortiment zboží a služeb, jako jsou potraviny, kožešiny,
nádobí, kosmetika, pojištění, knížky atd. Zároveň nabízejí i výkup starého
nábytku, oblečení, starožitností apod. Nenechte se zlákat výhodnými
nabídkami nebo tím, že se zbavíte starých nepotřebných věcí a ještě 
vyděláte!

A rada pro seniory, jak se nestát obětí podvodníků? 
— Chraňte si své soukromí, nesvěřujte se s osobními věcmi cizím lidem. 
— V žádném případě nepouštějte cizí osoby do domu či bytu. 
— Udržujte dobré sousedské vztahy a případně sousedy požádejte o po-

moc. 
— Pořiďte si panoramatické kukátko nebo řetízek na dveře. 
— Neotevírejte automaticky dveře, když nevíte, kdo je za nimi. 
— Nejlepší je peníze ukládat do peněžních ústavů, a pokud je již máte

doma, uschovejte je na několika různých místech. 
— Důležitá telefonní čísla mějte viditelně blízko telefonu, abyste mohli

případně rychle zavolat pomoc.

Pokud byste potřebovali pomoc, můžete se kromě policie na čísle 158
obrátit i na krizovou linku pro seniory – 800 157 157, která je v provozu
24 hodin denně. Volání na linku je zdarma.

Za rok 2017 bylo v Libereckém kraji evidováno celkem 24 případů 
a evidovaná škoda činila 1 805 273 Kč.

Za letošní rok 2018 je v České republice zaevidováno téměř čtyři
stovky případů se škodou přes 18 milionů korun.
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Policie informuje

Zapomenutá seznamka
V únoru 2015 dával do Libereckého deníku inzerát 

p. Karel z Hrádku nad Nisou, že hledá ženu. 
Uběhly tři roky, já byla mimo, ale pokud pan Karel ještě hledá, 

ať dá vědět. Jsem starší sexy žena (70 let).

Moje telefonní číslo je v redakci.

Pronajmeme nebytové prostory
po zavedeném kadeřnictví v Hrádku nad Nisou, 

Žitavská ulice.

K dispozici od 1. 1. 2019.

Tel.: 606 646 739
Mail.: krajcik.ladislav@mp.liberec.cz



Německá firma

hledá montážníky 
na stavění hal a stanů.

Práce ve vnitrozemí 
Německa.

Zájemci se mohou hlásit 
na e-mail:

zeltverleih-veit@t-online.de

polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci srpnu 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Ivona Šoutová, Marie Kosková
80 let Jiřina Stehlíková, Peter Mayer
82 let Božena Matyášová
83 let Marie Vagenknechtová, 

Drahoslava Majerová
84 let Marie Valdmannová
85 let Josef Klesal
86 let Jaroslava Etrychová
87 let Josef Vaverka, Liduška Dušková
89 let Ludmila Hofmanová, Anna Nýdrlová
94 let Margit Řežábová

Monika Korbelářová,
matrikářka

14 tip na výlet

Pozvánka k sousedům
Babí léto je jedno z nejkrásnějších období roku. A předpověď na to 
letošní je více než příjemná. Pojďme si tedy užít akce kolem nás, které se
stále mohou konat venku. Na září jich organizátoři připravili víc než
dost.  

21.–29. září – Jablonecké podzimní slavnosti
Největší jablonecké městské slavnosti navazují na tradici výročních 
jarmarků, povolených roku 1808 císařem Františkem I. u příležitosti po-
výšení Jablonce na městys. Kromě stylového trhu na Mírovém náměstí
se návštěvníci mohou těšit na kulturní program, který bude probíhat 
v centru města po celý pátek a sobotu.

28. září – Svatováclavské slavnosti – zámek Svijany
Oslava svátku patrona českého piva, spojená s dobovým řemeslným jar-
markem, workshopy pro děti i dospělé, písničkáři, divadelním předsta-
vením i pivními soutěžemi. Celodenní prohlídky zámku i pivovaru.

28. září Loutkářská pouť – Dlaskův statek 
Ve statku i na pouti – takový je název letošního programu. Návštěvníci
budou moci zhlédnout nejen pestrou přehlídku loutkářských souborů,
ale zároveň se seznámit s obřady a obyčeji, kterými naši předci děkovali
za výdobytky úrody. 

5.–21. říjen – Mandava Jazz
23. ročník Mezinárodního jazzového festivalu promění Trojzemí v místo
plné fascinujících melodií a setkání mnoha mezinárodních hudebníků 
a návštěvníků. Každý den jedno místo a jiný interpret. Varnsdorf, Rum-
burk, Žitava, Grossschönau, Seifhennersdorf....           Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
Babí léto je jako stvořené pro výlety do přírody. V zářijovém Tipu na 
výlet vás pozvu na nádherné místo v Krkonoších. Výchozím místem
bude rekreační středisko Harrachov a zamíříme odtud k nedalekému
Mumlavskému vodopádu.

Mumlavský vodopád
Tuto přírodní zajímavost najdete zhruba 2 kilometry od Harrachova na
řece Mumlava. Samotný vodopád je necelých 10 metrů vysoký a jedná
se o jeden z nejmohutnějších vodopádů u nás. Díky tomu je považován
za jeden z nejkrásnějších a turisty nejvyhledávanějších vodopádů v Če-
chách. Zabírá celé řečiště a k zajímavostem patří i obří kotle, tzv. Čertova
oka. Jedná se o prohlubně, které byly v žulovém podkladu vyhloubeny
pohybem vody s kamínky. Největší z těchto prohlubní dosahuje v prů-
měru až 6 metrů a hloubky 3 metrů. Okolí vodopádu je bohaté na ty-
pickou lesní flóru a faunu. V tomto období, kdy se vše začne pomalu
podzimně zabarvovat, je obzvlášť krásné.

Výlet k Mumlavskému vodopádu není příliš náročný. Z Harrachova
sem dojdete snadno po asfaltové cestě a dovede vás modrá turistická
značka. Stezka je bezbariérová a můžete se na ni vydat například i s ko-
čár kem. Děti určitě ocení několik dětských hřišť nejen na cestě, ale 
i v samotném Harrachově. Především hřiště v centru u spodní stanice 
lanovky se jim určitě zalíbí. Výlet lze spojit s návštěvou Ski muzea, Hor-
nického muzea či Lesnické a myslivecké expozice Šindelka. 

Věra Baumgartnerová
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